

AUSTRIA



Treaty Series No. 56 (1968)

Exchange of Notes

between the Government of the
United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland
and the Republic of Austria
concerning the Abolition of Visas

Vienna, 3 April 1968

[The Agreement entered into force on 3 May 1968]

*Presented to Parliament by the Secretary of State for Foreign Affairs
by Command of Her Majesty
July 1968*

LONDON
HER MAJESTY'S STATIONERY OFFICE
1s. 3d. net

Cmnd. 3696

**EXCHANGE OF NOTES
BETWEEN THE GOVERNMENT OF THE UNITED KINGDOM
OF GREAT BRITAIN AND NORTHERN IRELAND AND
THE REPUBLIC OF AUSTRIA REGARDING THE
ABOLITION OF VISAS**

No. 1

*Her Majesty's Ambassador at Vienna to the Austrian Minister for
Foreign Affairs*

*British Embassy,
Vienna, 3 April, 1968.*

Your Excellency,

I have the honour to inform Your Excellency that to facilitate travel between the United Kingdom and Austria, the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland are prepared to conclude with the Republic of Austria an Agreement in the following terms :

(1) (a) Persons holding any one of the travel documents specified hereinafter shall be free to travel to Austria from any place whatsoever without a visa :

- (i) a valid passport bearing on the cover the inscription "British Passport" at the top, and at the bottom the inscription "United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland" or "Jersey" or "Guernsey and its Dependencies" or "Gibraltar", and inside the description of the holder's national status as "British subject, citizen of the United Kingdom and Colonies", or "British subject, citizen of the United Kingdom, Islands and Colonies"; or
- (ii) a valid passport issued in the United Kingdom or the Channel Islands, or by the British Embassy in Dublin, in which the national status of the holder is described as "British subject" or "British Protected Person"; or
- (iii) a valid British Visitor's Passport in accordance with the specimen which is enclosed as Annex A;⁽¹⁾ or
- (iv) an Emergency Passport in accordance with the specimen which is enclosed as Annex B.⁽¹⁾

(b) Persons who have entered Austria holding the documents specified in sub-paragraphs (a) (i) or (ii) above are entitled to stay in the territory of the Austrian Republic for a period of six months from the date of their arrival. The right to stay may be extended by the competent Austrian authority.

(c) Persons who have entered Austria holding the document specified in sub-paragraph (a) (iii) above are entitled to stay in the territory of the Austrian Republic for a period of three months from the date of their arrival. This period may be extended by the competent Austrian authority provided the person concerned first obtains a valid British passport bearing on its cover the inscription "British Passport".

⁽¹⁾ Not reproduced.

(d) Persons who have entered Austria holding the document specified in sub-paragraph (a) (iv) above are entitled to stay for transit purposes for seventy-two hours in the territory of the Austrian Republic from the date of their arrival. This period may be extended by the competent Austrian authority if the passage through Austria has to be interrupted for reasons such as sudden illness or dislocation in the public transport system.

(e) Children under sixteen years of age whose names are included in any of the documents specified in sub-paragraphs (a) (i) to (iv) above held by one or the other of their parents and who are travelling in the company of that parent shall not require an individual travel document.

(2) (a) Austrian citizens holding any one of the travel documents specified hereinafter shall be free to travel without a visa from any place whatsoever to the United Kingdom, The Channel Islands and the Isle of Man:

- (i) a valid Austrian passport; or
- (ii) a valid Austrian children's identity card in accordance with the specimen which is enclosed as Annex C;⁽¹⁾ or
- (iii) a valid Austrian identity card (a specimen of which is at Annex D⁽¹⁾) together with a British Visitor's Card (a specimen of which is at Annex E⁽¹⁾).

(b) Austrian citizens holding the documents specified in sub-paragraphs (2) (a) (i) or (ii) above shall be free to travel without a visa from any place whatsoever to Gibraltar.

(c) Austrian citizens holding the document specified in sub-paragraph (2) (a) (iii) above are eligible to enter the United Kingdom, The Channel Islands or the Isle of Man provided that their stay does not exceed three months and is not for employment. This period may be extended by the competent British authority provided the person concerned first obtains a valid Austrian passport.

(d) Children under fifteen years of age whose names are included in any of the documents specified in sub-paragraphs (2) (a) (i) and (iii) above, held by one or the other of their parents and who are travelling in the company of that parent shall not require an individual travel document.

(3) The waiver of the visa requirement shall not exempt persons entering the United Kingdom, The Channel Islands, the Isle of Man or Gibraltar on the one hand or Austria on the other hand, from the necessity of complying with the respective laws and regulations of these territories (as they are in force at any given time) concerning the entry, residence and employment or occupation of foreigners. Persons who are unable to satisfy the immigration authorities that they comply with these laws and regulations are liable to be refused leave to enter or land.

(4) British subjects and British Protected Persons who are in possession of a residence permit for the Republic of Austria and Austrian citizens who are in possession of a residence permit for the United Kingdom, The Channel

⁽¹⁾ Not reproduced.

Islands or the Isle of Man or Gibraltar shall not be required to obtain a re-entry visa for their return from travel outside the said territories.

(5) The competent authorities of the United Kingdom, The Channel Islands, the Isle of Man and Gibraltar on the one hand and of Austria on the other hand reserve the right to refuse leave to enter or stay in their territory to any person who is considered undesirable by those authorities or is otherwise ineligible under the general policy of the respective Contracting States relating to the entry or residence of aliens.

(6) Each Contracting State undertakes to accept back into its territory at any time persons who have entered the territory of the other Contracting State under the terms of the Agreement. For the purposes of this paragraph the word "territory" shall mean, in relation to the United Kingdom, the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland, The Channel Islands, the Isle of Man and Gibraltar.

(7) The entry of Austrian nationals into territories for the international relations of which the Government of the United Kingdom are responsible, other than The Channel Islands, the Isle of Man and Gibraltar, or the entry into Austria of British subjects not in possession of passports as defined in paragraph (1) (a) above shall not come within the scope of the Agreement.

(8) Either Contracting State may suspend the foregoing provisions in whole or in part temporarily for reasons of public policy, security, or public health. Any such suspension shall be notified immediately to the other Contracting State through the diplomatic channel.

(9) The Agreement shall remain in force until terminated by either Contracting State giving six months' notice in writing to the other through the diplomatic channel.

2. If the foregoing proposals are acceptable to the Republic of Austria, I have the honour to suggest that the present Note and Your Excellency's reply to that effect shall be regarded as constituting an Agreement between the two Contracting States in this matter which shall enter into force on the thirtieth day following the Exchange of the Notes.⁽²⁾

I avail myself of this opportunity to renew to Your Excellency the assurance of my highest consideration.

A. RUMBOLD.

No. 2

*The Austrian Minister for Foreign Affairs to Her Majesty's Ambassador
at Vienna*

Exzellenz!

Wein, am 3. April 1968.

Ich beehre mich, den Empfang der Note Eurer Exzellenz vom 3. April 1968 zu bestätigen, welche folgenden Inhalt hat:

"Ich beehre mich, Eurer Exzellenz mitzuteilen, dass das Vereinigte Königreich von Grossbritannien und Nordirland bereit ist, mit der Republik Österreich zur Erleichterung des Reiseverkehrs zwischen dem

⁽²⁾ The Agreement entered into force on 3 May, 1968.

Vereinigten Königreich und Österreich folgendes Abkommen zu schliessen:

(1) (a) Inhaber eines der nachstehend angeführten Reisedokumente dürfen, von welchem Ort immer, sichtvermerksfrei nach Österreich einreisen:

- (i) gültiger Reisepass, der auf dem oberen Teil des Umschlages die Aufschrift "British Passport" und auf dem unteren Teil die Aufschrift "United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland" oder "Jersey" oder "Guernsey and its Dependencies" oder "Gibraltar" trägt, und der im Inneren den staatsbürgerlichen Status des Inhabers als "British subject, citizen of the United Kingdom and Colonies" oder als "British subject, citizen of the United Kingdom, Islands and Colonies" angibt; oder
- (ii) gültiger Reisepass, der im Vereinigten Königreich, auf den Kanalinseln oder von der Britischen Botschaft in Dublin ausgestellt wurde und in dem der staatsbürgerliche Status des Inhabers als "British subject" oder "British Protected Person" angegeben ist; oder
- (iii) gültiger britischer Besucherpasse nach dem Muster der Anlage A; oder
- (iv) provisorischer Reisepass nach dem Muster der Anlage B.

(b) Inhaber eines der unter Absatz (a) (i) oder (ii) oben angeführten Reisedokumente sind ab ihrer Einreise nach Österreich berechtigt, sich sechs Monate im Gebiete der Republik Österreich aufzuhalten. Die Aufenthaltsberechtigung kann von der zuständigen österreichischen Behörde verlängert werden.

(c) Inhaber des unter Absatz (a) (iii) oben angeführten Reisedokumentes sind ab ihrer Einreise nach Österreich berechtigt, sich drei Monate im Gebiete der Republik Österreich aufzuhalten. Diese Aufenthaltsdauer kann von der zuständigen österreichischen Behörde verlängert werden, wenn sich der Betreffende zuvor einen gültigen britischen Reisepass, der auf seinem Umschlag die Aufschrift "British Passport" trägt, beschafft.

(d) Inhaber des unter Absatz (a) (iv) oben angeführten Reisedokumentes sind ab ihrer Einreise nach Österreich berechtigt, sich zum Zwecke der Durchreise 72 Stunden im Gebiete der Republik Österreich aufzuhalten. Diese Aufenthaltsdauer kann von der zuständigen österreichischen Behörde verlängert werden, wenn die Durchreise durch Österreich zum Beispiel wegen plötzlicher Krankheit oder Verkehrsstörung unterbrochen werden muss.

(e) Kinder unter 16 Jahren, deren Namen in einem der unter Absatz (a) (i) bis (iv) oben angeführten Reisedokumente des einen oder anderen Elternteiles eingetragen sind und die in Begleitung des betreffenden Elternteiles reisen, bedürfen keines gesonderten Reisedokumentes.

(2) (a) Österreichische Staatsbürger dürfen mit einem der nachstehend angeführten Reisedokumente, von welchem Ort immer, sichtvermerksfrei in das Vereinigte Königreich, die Kanalinseln und die Insel Man einreisen:

- (i) gültiger österreichischer Reisepass; oder

- (ii) gültiger österreichischer Kinderausweis nach dem Muster der Anlage C; oder
- (iii) gültiger österreichischer Personalausweis nach dem Muster der Anlage D in Verbindung mit einer britischen Besucherkarte nach dem Muster der Anlage E.

(b) Österreichische Staatsbürger, die im Besitze der unter Punkt (2) Absatz (a) (i) oder (ii) oben angeführten Reisedokumente sind, dürfen von welchem Ort immer, sichtsvermerksfrei nach Gibraltar einreisen.

(c) Österreichische Staatsbürger, die im Besitze des unter Punkt (2) Absatz (a) (iii) oben angeführten Reisedokumentes sind, dürfen in das Vereinigte Königreich, die Kanalinseln oder die Insel Man einreisen, sofern ihr Aufenthalt drei Monate nicht übersteigt und nicht der Arbeitsaufnahme gilt. Diese Aufenthaltsdauer kann von der zuständigen britischen Behörde verlängert werden, wenn sich der Betreffende zuvor einen gültigen österreichischen Reisepass beschafft.

(d) Kinder unter 15 Jahren, deren Namen in einem der unter Punkt (2) Absatz (a) (i) und (iii) oben angeführten Reisedokumente des einen oder anderen Elternteiles eingetragen sind und die in Begleitung des betreffenden Elternteiles reisen, bedürfen keines gesonderten Reisedokumentes.

(3) Die Aufhebung des Sichtvermerkszwanges befreit die Personen, welche in das Vereinigte Königreich, die Kanalinseln, die Insel Man oder Gibraltar einerseits oder nach Österreich andererseits einreisen, nicht von der Verpflichtung, die jeweils geltenden Gesetze und Vorschriften dieser Gebiete hinsichtlich der Einreise, des Aufenthaltes und der beruflichen Beschäftigung oder Tätigkeit von Fremden einzuhalten. Personen, die den Einwanderungsbehörden nicht glaubhaft machen können, dass sie diese Gesetze und Vorschriften einhalten, kann die Einreise—oder Landeerlaubnis verweigert werden.

(4) "British subjects" und "British Protected Persons", die im Besitze einer Aufenthaltsberechtigung für die Republik Österreich sind und österreichische Staatsbürger, die im Besitze einer Aufenthaltsgenehmigung für das Vereinigte Königreich, die Kanalinseln, die Insel Man oder Gibraltar sind, bedürfen keines Wiedereinreisesichtsvermerkes, wenn sie von einer Auslandsreise dorthin zurückkehren.

(5) Den zuständigen Behörden des Vereinigten Königreiches, der Kanalinseln, der Insel Man und Gibaltars einerseits und Österreichs andererseits bleibt das Recht vorbehalten, jeder Person die Einreise oder die Aufenthaltsberechtigung für ihr Gebiet zu verweigern, falls diese Person von den betreffenden Behörden als unerwünscht betrachtet wird oder sonst mit Rücksicht auf die allgemeine Politik eines der beiden Vertragsstaaten bezüglich der Einreise oder des Aufenthaltes von Fremden nicht zugelassen werden kann.

(6) Jeder der beiden Vertragsstaaten verpflichtet sich, Personen, die auf Grund dieses Abkommens in das Gebiet des anderen Vertragsstaates eingereist sind, jederzeit auf sein Gebiet zurückzuübernehmen.

Im Sinne dieses Punktes bedeutet das Wort "Gebiet" mit Bezug auf das Vereinigte Königreich, das Vereinigte Königreich von Grossbritannien und Nordirland, die Kanalinseln, die Insel Man und Gibraltar.

(7) Die Einreise österreichischer Staatsbürger in Gebiete, für deren internationale Beziehungen die Regierung des Vereinigten Königreiches verantwortlich ist, ausgenommen die Kanalinseln, die Insel Man und Gibraltar, oder die Einreise von "British subjects", die nicht im Besitze der in Punkt (1) Absatz (a) oben angeführten Reisepässe sind, nach Österreich, fällt nicht unter den Geltungsbereich dieses Abkommens.

(8) Jeder Vertragsstaat kann die vorstehenden Bestimmungen zur Gänze oder teilweise vorübergehend aus Gründen der öffentlichen Ordnung und Sicherheit oder der Volksgesundheit aussetzen. Jede solche Aussetzung ist dem anderen Vertragsstaat unverzüglich auf diplomatischem Wege zu notifizieren.

(9) Das Abkommen bleibt so lange in Kraft, bis einer der beiden Vertragsstaaten es unter Einhaltung einer sechsmonatigen Frist schriftlich auf diplomatischem Wege kündigt.

2. Falls die vorstehenden Vorschläge die Zustimmung der Republik Österreich finden, beehre ich mich vorzuschlagen, dass diese Note und die Antwortnote Eurer Exzellenz dazu ein Abkommen zwischen den beiden Vertragsstaaten in dieser Angelegenheit bilden, welches am dreissigsten Tage nach Vornahme des Notenwechsels in Kraft tritt."

Ich beehre mich, Eurer Exzellenz mitzuteilen, dass die Republik Österreich mit den vorstehenden Vorschlägen einverstanden ist und sohin die Note Eurer Exzellenz und diese Antwortnote dazu ein Abkommen zwischen den beiden Vertragsstaaten in dieser Angelegenheit bilden, welches am dreissigsten Tage nach Vornahme des Notenwechsels in Kraft tritt.

Ich benütze diese Gelegenheit, Eurer Exzellenz die Versicherung meiner ausgezeichneten Hochachtung zu erneuern.

WALDHEIM.

[Translation of No. 2]

The Federal Minister
for Foreign Affairs

Your Excellency,

Vienna, 3 April, 1968.

I have the honour to acknowledge receipt of Your Excellency's Note of 3 April, 1968 which reads as follows:

[As in No. 1]

I have the honour to inform Your Excellency that the Republic of Austria is in agreement with the aforesaid proposals and that in consequence Your Excellency's Note and this reply shall constitute an Agreement between the two Contracting States in this matter which shall enter into force on the thirtieth day following the Exchange of the Notes.

I avail myself of this opportunity to renew to Your Excellency the assurance of my highest consideration.

WALDHEIM.

Printed in England by Her Majesty's Stationery Office

HER MAJESTY'S STATIONERY OFFICE

Government Bookshops

49 High Holborn, London w.c.1
423 Oxford Street, London w.1
13A Castle Street, Edinburgh 2
109 St. Mary Street, Cardiff cf1 1JW
Brazennose Street, Manchester 2
50 Fairfax Street, Bristol bs1 3DE
258/9 Broad Street, Birmingham 1
7-11 Linenhall Street, Belfast bt2 8AY

*Government publications are also available
through any bookseller*